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Provincie	Flevoland	
T.a.v.	de	heer	J.	Lodders	en	de	heer	Rijsberman	
Gedeputeerde	water	/	IJmeer	en	Markermeer	
Postbus	55	
8200	AB		Lelystad	
	
Betreffende:	voortgang	aanleg	–	en	ondieping	-	luwtemaatregelen	Hoornse	Hop	
	
	
Hoorn,	dinsdag	15	maart	2016	
	
	
Geachte	heer	Lodders	en	heer	Rijsberman,	
	
Stichting	Waterfront	Hoorn	is	opgericht	door	zes	Hoornse	ondernemers	en	dient	ter	bevordering	van	
waterrecreatie	in	en	rond	Hoorn	en	het	Hoornse	Hop.	Sinds	de	oprichting	is	Waterfront	Hoorn	nauw	betrokken	
geweest	bij	de	beoogde	luwtemaatregelen	in	het	Hoornse	Hop.	Waterfront	Hoorn	is	tegenstander,	maar	als	de	
luwtemaatregelen	er	toch	moeten	komen,	dan	met	zoveel	mogelijk	recreatiemogelijkheden	voor	alle	(watersport)	
gebruikers	van	het	Markermeer.	
	
In	2013	is	rondom	de	verkenning	luwtemaatregelen	Hoornse	Hop	een	uitgebreid	participatietraject	geweest,	
waar	Waterfront	Hoorn	deelnemer	aan	is	geweest.		Opmerkelijk	hierbij	was	dat	deze	vooral	op	de	voortgang	
was	gericht	en	minder	op	daadwerkelijke	participatie.	Op	1	april	2014	is	het	Verkenningenrapport	
opgeleverd,	waaruit	door	de	minister	op	27	juni	2014	een	brief	geschreven	met	hierin	het	besluit	om	variant	
Archipel	Oost	uit	te	voeren	met	3	eilanden.	In	deze	brief	staat	ook	geschreven	dat	in	de	toekomst	eventueel	
een	aantal	extra	eilanden	kunnen	worden	aangelegd	(Wenkend	Perspectief).	Maar	ook	dat	er	geen	concrete	
stappen	worden	gezet	om	het	uiteindelijke	toekomstperspectief	van	Archipel	Oost	te	realiseren.	
	
Sinds	de	oplevering	van	het	Verkenningenrapport	en	de	Ministerbrief		hebben	de	maatschappelijke	
stakeholders	niets	meer	vernomen	over	het	project.	Wel	verscheen	er	op	29	mei	2015	een	krantenartikel	in	
het	Noord-Hollands	Dagblad	met	de	kop’	Komst	‘eilandjes’	bij	Hoorn	op	lange	baan’.	Daarin	wordt	
geschreven	dat	de	3	kunstmatig	gecreëerde	eilanden	groter	worden	dan	gepland.	N.a.v.	hebben	wij	een	
brandbrief	geschreven	en	hierover		contact	gehad	met	RWS.		
	
Uitbreiding	luwtemaatregelen	met	behulp	van	de	Kaderrichtlijn	Water	
Na	een	informatiebijeenkomst	op	16	februari	j.l.	kunnen	wij	de	grotere	eilanden	goed	plaatsen.	Volgens	de	
presentatie	van	RWS	komt	er	onder	water	een	groot	‘onderwater-eiland’	met	een	oppervlakte	tussen	de	100	
–	300	ha.	Het	is	de	intentie	dat	hier	waterplanten	(fonteinkruid)	gaan	groeien,	waardoor	het	door	de	ondiepte	
en	de	waterplanten	onbevaarbaar	wordt.	De	bedoeling	is	dat	er	een	vaargeul	komt	naar	de	luwte-
maatregelen.	Dit	is	–	volgens	de	presentatie	van	RWS	-	een	uitbreiding	van	het	project,	betaald	met	gelden	
vanuit	Kaderrichtlijn	Water.	Deze	uitbreiding	staat	niet	omschreven	in	de	Ministerbrief	als	te	nemen	
volgende	stap.	Er	wordt	in	deze	brief	alleen	gesproken	over	een	aantal	extra	maatregelen	om	extra	luwte	te	
creëren.	Het	project	heeft	vanuit	RWS	vanaf	nu	de	naam	‘Luwtemaatregel	en	verondieping	Hoornse	Hop’.		
	
Hoe	is	de	besluitvorming	over	deze	uitbreiding	geweest,	welke	overheden	zijn	hierbij	betrokken	en	met	
motivering	is	besloten	om	deze	maatregel	toe	te	passen	in	het	Hoornse	Hop.	En	waarom	zijn	de	
maatschappelijke	stakeholders	niet	betrokken	niet	bij	deze	uitbreiding.	In	het	Verkenningsrapport	(pag.	78)	
wordt	geschreven	dat	alle	3	de	alternatieven	positief	scoren	op	de	KRW.	Waarom	is	uitbreiding	noodzakelijk?	
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De	maatschappelijke	stakeholders	–	waaronder	Waterfront	Hoorn	-	zijn	op	het	verkeerde	been	gezet	en	worden	
nu	geconfronteerd	met	een	groots	onderwater-eiland	met	een	aantal	bovenwater-structuren.		
	
Locatie	gemeente	Lelystad	
Volgens	het	verkenningenrapport	(2014)	kan	de	luwtemaatregel	Archipel	Oost	het	beste	enkele	kilometers	
uit	de	kust	van	Hoorn	worden	aangelegd.	Deze	locatie	valt	onder	de	gemeente	Lelystad	en	is	gelegen	op	ca.	
25	kilometer	van	het	centrum	van	de	hoofdstad	van	de	provincie	Flevoland.	Waterfront	Hoorn	maakt	zich	
zorgen	over	de	betrokkenheid	van	de	gemeente	bij	dit	project.	Nu	is	het	actueel.	Maar	hoe	zal	dit	zijn	over	10	
of	20	jaar,	met	steeds	krimpende	budgetten?	Hoe	denken	de	samenwerkende	partijen	dit	goed	en	duurzaam	
te	kunnen	waarborgen?	Het	is	verder	van	groot	belang	dat	in	de	toekomst	bij	kleine	en	grote	calamiteiten	
goede	integrale	plannen	worden	gemaakt.		En	dat	er	toezicht	zal	moeten	zijn	ten	einde	orde	en	veiligheid	te	
waarborgen.	
	
Participatietraject	Luwtemaatregel	en	verondieping	Hoornse	Hop	
Stichting	Waterfront	Hoorn	is	bezorgd	over	het	proces	rondom	de	luwtemaatregelen	in	het	Hoornse	Hop.	
Wij	zijn	ons	ervan	bewust	dat	het	niet	iedereen	naar	de	zin	kan	worden	gemaakt.	Het	is	van	groot	belang	dat	
alle	betrokkenen	in	ruime	mate	worden	gehoord	en	geconsulteerd.	Waarbij	er	ruimte	is	om	met	de	achterban	
van	de	stakeholders	overleg	te	hebben.	De	snelheid		waarbij	de	bijeenkomsten	worden	gepland	en	de	
transparantie	in	het	gehele	proces	laat	ons	inziens	te	wensen	over.	

	
Als	maatschappelijke	stakeholder	is	Waterfront	Hoorn	van	mening	dat	alle	betrokken	partijen	–	inclusief	
achterban	–	redelijkerwijs	de	tijd	krijgen	om	overleg	te	hebben	en	niet	te	worden	‘ingezogen’	in	een	
uitermate	snel	en	onzorgvuldig	participatietraject.	Zonder	dat	daar	op	tijd	de	stukken	van	aanwezig	zijn,	
verslagen	voor	de	volgende	vergadering	gereed	zijn	en	een	pro-actieve	houding	van	het	projectteam	met	
transparante	en	realistische	informatie.	Graag	uw	reactie	hierop.		
	

	
In	2015	heeft	Waterfront	Hoorn	in	een	brief	richting	de	provincie	Noord-Holland	ook	al	haar	zorg	
uitgesproken	over	de	informatievoorziening	en	het	participatietraject.	
	
	

Op	2	februari	2016	is	in	een	breed	verzonden	persbericht	(niet	richting	de	maatschappelijke	stakeholders)	bekend	
gemaakt	dat	de	Grondmij/SWECO	een	ontwerp	voor	de	luwtemaatregelen	en	verondieping	gaat	maken.	In	dit	
persbericht	staat	dat	in	2016	de	ontwerpfase	is,	2017	het	vergunningentraject	en	in	2018	start	van	de	uitvoering.	
Tijdens	de	informatiebijeenkomst	in	maart	bleek	dat	binnen	3	maanden	de	MER-procedure	wordt	opgestart	en	dat	
daarvoor	de	ontwerpen	gemaakt	moeten	worden.		
	

Tijdens	de	informatiebijeenkomst	werden	deelnemers	gevraagd	voor	een	2e	bijeenkomst	met	de	datum	22	
februari.	Dat	was	een	kleine	week	na	de	eerste	bijeenkomst.	Na	protesten	vanuit	de	aanwezigen	is	deze	datum	
verschoven	naar	3	maart.	Deze	datum	was	gepland	tijdens	de	Voorjaarsvakantie,	er	waren	dan	ook	maar	een	
beperkt	aantal	partijen	aanwezig.		
	

Tijdens	de	informatiebijeenkomst	bleek	ook	dat	op	het	kaartmateriaal	niet	de	verondieping	was	aangeven.	Na	
enig	aandringen	is	handmatig		een	vak	aangegeven	van	ca.	100	ha.	Na	een	telefoontje	met	de	projectleiding	bleek	
dat	dit	niet	de	meest	realistische	afmeting	van	de	verondieping	was.	Dat	is	bleek	200	ha.	te	zijn.	
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Milieu	Effect	Rapportage	-	beheersplan	
Tijdens	de	eerste	bijeenkomst	is	door	Waterfront	Hoorn	aangedrongen	op	het	actief	meenemen	van	de	
Uitkomsten	uit	de	eerdere	participatiebijeenkomsten.	Tot	onze	grote	verbazing	ontbrak	op	de	
vervolgbijeenkomst	van	3	maart	in	de	samenvatting	geheel	het	beheersplan	van	de	wateren	en	de	
structuren,	inclusief	het	maaien	van	overtollige	en	hinder	gevende	waterplanten.	Het	was	een	algemene	
mening	van	de	eerdere	bijeenkomsten	dat	er	een	degelijk	plan	moest	komen	en	is	ons	door	de	RWS-
projectleider	toegezegd.	Daarnaast	is	hierover	uitvoerig	gesproken	tijdens	het	symposium	over	de	
Luwtemaatregelen	Hoornse	Hop	in	Park	Schouwburg	in	Hoorn.		

	
In	reactie	hierop	reageerde	RWS	dat	het	beheersplan	aan	het	eind	van	het	traject	komt.	Waterfront	Hoorn	is	
van	mening	dat	in	de	huidige	fase	al	rekening	moet	worden	gehouden	met	de	meerjarige	financiële	aspecten	
van	het	beheersplan	en	welke	partij	of	partijen	voor	de	kosten	gaat	opdraaien..	De	vorm	en	kwaliteit	van	het	
beheersplan	staat	in	directe	relatie	met	de	ontsluiting	van	het	gebied	voor	boten.	Tevens	hangt	het	
beheersplan	samen	met	de	MER.	De	komende	periode	gaat	de	MER-studie	van	start.	In	de	MER	wordt	
immers	in	meer	of	minder	mate	ruimte	geboden	om	bijvoorbeeld	fonteinkruid	te	gaan	maaien.	Graag	hier	
uw	reactie	op.	
	
In	2015	heeft	Waterfront	Hoorn	in	een	brief	richting	de	provincie	Noord-Holland	ook	al	haar	zorg	uitgesproken	
over	het	beheersplan	rondom	de	luwtemaatregelen.		
	
Alternatieve	maatregelen	niet	onderzocht		
Alternatieven	–	zoals	de	door	het	Watersportverbond	voorgestelde	slibkuilen	en	visvriendelijke	
onderdoorgangen	in	de	te	renoveren	Houtribdijk	-	zijn	en	worden	niet	nader	onderzocht.	Waterfront	Hoorn	is	
van	mening	dat	deze	alternatieven	een	nader	onderzoek	verdienen,	alvorens	te	kijken	naar	
vaarbelemmerende	maatregelen	in	het	Hoornse	Hop	ten	einde	luwte	te	creëren	op	de	lange	termijn.		
	
Het	versterken	van	de	Houtribdijk	is	een	unieke	gelegenheid	om	kostenefficiënt	extra	waterkwaliteits-
mogelijkheden	te	creëren		De	optie	Houtribdijk	ligt	volgens	RWS	buiten	het	plangebied	en	wordt	daarmee	
niet	onderzocht.	De	zandwinkuilen	worden	nu	ingezet	om	de	beoogde	onderwatereilanden	en	
luwtestructuren	op	te	spuiten.	Er	wordt	niet	onderzocht	om	te	kijken	of	een	slibkuil	het	gewenste		effect	zal	
geven	ten	behoeve	van	het	tegengaan	van	vertroebeling.	Graag	uw	mening	hierover.	
	
Onduidelijkheid	financiën	recreatiefunctie	
De	provincie	Noord-Holland	heeft	bij	het	Rijk	aangegeven	dat	minimaal	een	half	miljoen	van	de	provinciale	
bijdrage	ten	goede	moet	komen	van	fysieke	recreatieve	maatregelen,	zoals	bijvoorbeeld	aanlegplaatsen,	een	
strandje,	vogelkijkhut,	picknickplaats	en	wandelpad.	De	projectleiding	van	RWS	gaat	ervan	uit	dat	het	
bedrag	van	500.000	euro	is	en	dat	er	geen	inspanningsverplichting	is	om	een	hoger	bedrag	hiervoor	te	
reserveren.	Gelet	op	bovenstaande	voorzieningen,	zal	dit	bedrag	sowieso	omhoog	moeten.	Graag	uw	
mening	hierover.		
	
Recreatie	staat	in	de	presentatie	van	RWS	niet	genoemd	als	doelstelling	en	ook	niet	als	nevendoelstelling.	
Wij	willen	dat	recreatie	als	volwaardige	nevendoelstelling	wordt.	
	

In	de	beslisnotitie	‘Luwtemaatregelen	Hoornse	Hop’	aan	de	Stuurgroep	Markermeer-IJmeer	van	8	april	2014	
is	het	beheersplan	en	het	maaibeheer	uitgebreid	aan	de	orde	gekomen.	Er	is	geschreven	dat	deze	in	de	
Planuitwerkingsfase	–	dat	is	de	fase	waarin	wij	nu	zitten	–	aan	de	orde	zou	komen.		
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Archeologische	waarden	van	het	gebied	
De	beoogde	luwtemaatregelen	en	met	name	het	onderwater-eiland	vraagt	tussen	de	100	–	300	ha.	(los	van	
het	graafgebied	van	de	zandwinput).	Het	plangebied	ligt	vol	met	gezonken	schepen,		overblijfselen	van	de	
Slag	op	de	Zuiderzee	(1573)	en	neergestorte	vliegtuigen	uit	WOII.	Wat	is	de	gedachte	hoe	deze	historische	
archeologische	schatten	te	bewaren,	zonder	dat	er	een	groot	eiland	op	wordt	geplaatst.	Waterfront	Hoorn	
heeft	tijdens	de	vorige	participatiesessie	de	toenmalige	projectorganisatie	van	informatie	voorzien.	Ook	op	
dit	gebied	is	niks	terug	te	zien	in	de	laatste	presentatie.		
	
In	2015	heeft	Waterfront	Hoorn	in	een	brief	richting	de	provincie	Noord-Holland	ook	al	haar	zorg	uitgesproken	
over	hoe	met	de	‘bodemschatten’	van	de	toenmalige	Zuiderzee	zal	worden	omgegaan.	
	
Zoals	eerder	geschreven	is	Waterfront	Hoorn	tegenstander	van	de	beoogde	luwtemaatregelen.	Maar	als	
deze	maatregelen	er	toch	moeten	komen,	dan	met	zoveel	mogelijk	recreatiemogelijkheden	voor	alle	
(watersport)	gebruikers	van	het	Markermeer.	Door	actief	deel	te	nemen	aan	het	participatietraject	
willen	wij	dit	bewerkstelligen.	Echter	mag	Waterfront	Hoorn	–	en	de	andere	belanghebbenden	–	ook	een	
gedegen	en	transparant	participatietraject	verwachten,	met	een	pro-actieve	informatievoorziening	en	
antwoord	op	de	een	aantal	prangende	vragen.		
	
	
Met	vriendelijke	groet,	
	
	
Harold	IJskes	
 
Stichting Waterfront Hoorn 
P.a. Italiaanse Zeedijk 40 
1621 AH Hoorn	
ijskes@icloud.com	
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